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امین حســینیون تصور آینده بدون ادبیات 
را محــال می خواند و معتقد اســت ادبیات در 
طبیعت انسان است و لازمه دنیای بدون ادبیات 
این است که هیچ کس هیچ چیز نگوید و از زبان 

استفاده ای نشود. 
این داســتان نویس و مترجم در گفت وگو با 
ایســنا درباره آینده بدون ادبیات و این که چرا 
باید ادبیات ادامه پیدا کند، گفت: واقعیت این 
است بایدی وجود ندارد؛ انسان موجودی است 
که تخیــل دارد و زمانی کــه تخیل از طریق 
کلمات بیان شــود، فارغ از کیفیت آن می شود 
ادبیات یا اگر از طریق صدا بیان شود، می شود 

موسیقی.
 او افزود: تنها حالتی که امکان دارد ادبیات 
اصلا وجود نداشته باشــد، این است که دیگر 
انســان هیچ تخیلی نداشته باشد یا هیچ وقت، 
هیچ کس درباره تخیلش صحبت نکند. تخیل 
می توانــد هر چیزی باشــد و لزوما هم مثبت 
نیست یا ممکن اســت چیزهای زشت باشد، 
همان طور که بخشی از ادبیات چنین چیزهایی  
اســت. پس بایدی برای ادامــه ادبیات وجود 
ندارد اما تا زمانی که انســان چنین موجودی 
است، یعنی دارای تخیل است، ما ادبیات، فارغ 
از کیفیتش، خواهم داشــت و کسی نمی تواند 

جلویش را بگیرد. 
 حسینیون با تأکید بر این که ادبیات در ذات 
آدمی نهفته است، گفت: اگر  ۱۰ آدم بی سواد 
را در جایــی بگذارید تا چندمــاه باهم زندگی 

کنند، حتما چند شــعر و داستان از این  ماه ها  
بیرون خواهد آمد، تعابیر زیبایی ایجاد خواهد 
شــد که همه این ها می شود ادبیات. بخشی از 
ادبیات توسط شــاعران، نویسنده ها و امثالهم 
آفریده می شــود و این بدین معنی نیست که 
اگر آن ها نباشند، ادبیاتی وجود نخوهد داشت. 
اگر چند نفر دور آتش بنشــینند، یکی شروع 
به تعریف قصه می کنــد، خب از آن چند نفر، 
یک نفر داستان بهتر، هیجان انگیزتر، زیباتر و 
بامعناتری تعریف می کند، که می شود نویسنده. 
اما اگر نویسنده نباشد و یا بگوید داستان تعریف 
نمی کنم،  بقیه به کار خود ادامه می دهند زیرا 
این بخشی از طبیعت انسان است و ادبیات باید 
ادامه پیدا کند، ادبیات باید و نباید نیست بلکه 
بخشی از طبیعت انسان است، در نتیجه ادامه 
خواهد داشت مگر این که طبیعت انسان تغییر 

پیدا کند.
  او در ادامــه اظهــار کرد: اگــر  دنیایی را 
تصــور کنیم که در آن هیچ شــکلی از ادبیات 
وجود ندارد و این دنیا به چه شکل خواهد بود، 
می توان گفــت آن دنیا، دنیایی خواهد بود که 
در آن جا به هیچ عنــوان، هیچ ارتباطی وجود 
ندارد. بین آدم هــای آن جامعه، می خواهد  ۵ 
نفر باشــد یا ۵۰۰ هزار نفر یا ۵۰ میلیون نفر، 
فاصله  زیادی وجود دارد، همین طور بین  نهادها 
و نظام های اجتماعی اش. بین من نوعی و شما 
فاصلــه وجود دارد، اما چه چیزی این فاصله را 
پرمی کند و یا چه چیزی بین من و شما ارتباط 

برقرار می کند؟ ادبیات یا ساده تر بگویم داستان. 
در واقع داستان های مشترک است که انسان ها 

را کنار هم قرار می دهد.
نویسنده »سیاسیا در شــهر مارمولک ها«، 
»ماجــرای کفترکش« و »ماجــرای خونزاد«  
خاطرنشــان کرد: آن چه باعــث ارتباط میان 
یک فــرد در فقیرترین نقطه تهران با یک آدم 
در ثروتمندترین نقطه می شــود، داستان های 
مشــترک است؛ مثلا همه یک سریال را دنبال 
می کنند یا درگیر یک کابوس مشــترک مثلا 
زلزله تهران هســتند؛  زلزله کابوس مشترکی 
اســت که همه تهرانی ها دارنــد و این کابوس 
مشــترک باعث می شــود بین آدم ها ارتباطی 
وجود داشته باشد. به محض این که درباره این 
کابوس که امری تخیلی اســت، صحبت شود، 
یکی می گوید اگر زلزله شــود چه می شــود؟ 
دیگری می گوید همه جا آتش سوزی می شود؟  
یکی دیگر می گوید موش های بیرون می آیند و 
شروع به خوردن آدم ها می کنند؟  در واقع در 

این جا وارد حوزه ادبیات شده ایم.
حســینیون تأکید کرد:  کارکــرد ادبیات،  
برقراری ارتباط میان آدم ها و نهادهای جامعه 
است. تقریبا تصور دنیای بدون ادبیات، محال 
اســت یا تصورش سخت اســت. لازمه  دنیای 
بدون ادبیات این اســت که هیچ کس هیچ چیز 
نگوید و از زبان اســتفاده ای نشــود؛ مثلا هیچ 
مکاتبه ای نداشته باشیم و کسی چیزی نگوید. 
اگر از  بقال ماســت می خرید، در سکوت اتفاق 

می افتد. ماست را روی میز می گذارید و کارت 
را می کشــید بدون گفتن کلمه ای. به محض 
این که شــروع به حرف زدن کنید، با شکلی از 

ادبیات سروکار دارید.
این مترجم با اشاره به اعتصاب نویسنده های 
آمریکایــی در تلویزیون، گفت: این مســئله، 

حرکتی صنفی است.
اما اگر زمانی بگویند کلا شعر  ممنوع است 
و کســی اجازه نمی دهد کتاب شــعری چاپ 
شــود، این امر امکان پذیــر نخواهد بود چون 
شعر و داســتان بخشی از طبیعت انسان است 
و نمی توان جلو آن را گرفت. اگر تمام شاعران 
بگویند ما دیگر شعر نمی گوییم، شعر به شکل 
دیگــری تولید می شــود؛ مثلا  در اســتادیوم 
فوتبال، ۲۰ هزار نفر جمع می شــوند و درباره 
فوتبالیست ها شعری در آن جا تولید می کنند. 
بنابراین اگر  شــاعران هم  یک  روزی اعتصاب 
کنند، بقیه آدم ها به صورت  خودکار آن وظایف 

را انجام می دهند.
حسینیون در پایان گفت: درباره مرغ سحر 
ملک الشعرای بهار، زمانی که شعر  معروف شده 
بود این روایــت وجود دارد، در نســخه اولیه 
این شــعر  این گونه بوده که »شام ما، شام ما 
را ســحر کن«. حتی خواننده ها ابتدا این گونه 
اجرا کرده بودند. یک روز ملک الشعرا در خیابان 
راه می رفتــه کــه فرد دوره گردی مرغ ســحر 
را می خوانده و   به جای »شــام  ما، شــام ما را 
سحر کن« می گفته »شــام تاریک ما را سحر 
کن«.  ملک الشــعرا می گویــد این تغییر بهتر 
اســت و این مصرع را اصلاح می کند می شود 
»شام تاریک ما را سحر کن«. می خواهم بگویم 
ارتباط همانند تخیل جمعی در زبان شــاعر و 
نویســنده می آید و به ادبیات  تبدیل می شود. 
اگر آن شــاعر حذف شــود، تخیل جمعی یا 
 فردی راه دیگری برای ابراز خود پیدا می کند و 

نمی تواند ساکت بنشیند.

آیا می توان آینده ای بدون ادبیات را تصور کرد؟

وقتی هیچ کس هیچ  چیز نگوید

شانس سینمای ایران در اسکار پیش رو چقدر است؟
نشریه ورایتی در گزارشی به 
شانس های کسب نامزدی در 
شاخه بهترین فیلم بین المللی 
نود و ششــمین دوره جوایز 
پرداخته  اســکار  ســینمایی 
اســت. به گزارش ایســنا، در 
فاصله یک روز مانده به پایان 
مهلت اعلام شــده از ســوی 

آکادمی اســکار )۱۰ مهر( برای معرفی فیلم از ســوی کشورها جهت رقابت در 
شــاخه بهترین فیلم بین المللی این جوایز، تاکنون نزدیک به ۸۰ فیلم شــامل 
آثاری از کشورهای صاحب ســینما، نمایندگان خود را معرفی کرده اند. نشریه 
ورایتی در گزارشــی به بررسی شانس های کسب نامزدی در این شاخه از جوایز 
اســکار پرداخته است. بر اســاس ورایتی پیش بینی کرده در نهایت فیلم های 
»منطقه مورد علاقه« ســاخته »جاناتان گلیزر«، »روزهای کامل« ساخته »ویم 
وندرس« )ژاپن(، »اتاق معلمان« به کارگردانی »ایلکر چاتاک« )آلمان(، »طعم 
چیزها« ســاخته »تران آن هونگ« )فرانســه( و »انجمن برف« به کارگردانی 
»خوان آنتونیو بایونا« )اســپانیا(، ۵ نامزد نهایی شاخه بهترین فیلم بین المللی 
اسکار ۲۰۲۴ خواهند بود. پس از این فیلم ها، شانس های ششم تا دهم نیز شامل 
»برگ های افتاده« از »آکی کوریسماکی« )فنلاند(، »من کاپیتان« به کارگردانی 
»ماتئو گارونه« )ایتالیا(، »ساکنان« به کارگردانی »فیلیپه گالوز هابرلی« )شیلی(، 
»دهقانان« ساخته »دی.کی ولشــمن« و »هیو ولشمن« )لهستان( و »شیدا« 

ساخته نورا نیاسری )استرالیا( می شوند.
در صف بعدی شــانس های کســب نامزدی اســکار بهترین فیلم غیرانگلیسی 
زبان اســکار پیش رو و در رتبه های ۱۱ تا ۲۰ نیز فیلم های »سرزمین موعود« 
)دانمــارک(، »چهار دختر« )تونــس(، »۲۰ روز در ماریوپل«)اوکراین(، »راهب 
و تفنــگ« )بوتان(، »درباره علف های خشــک« )ترکیــه(، »توتم« )مکزیک(، 
»ســرزمین خدایان« )ایسلند(، »نگهبان شــب« )ایران(، »مادر همه دروغ ها« 
)مراکش( و »آمریکایی ها« )ارمنستان( قرار گرفته اند. سینمای ایران که امسال 
»نگهبان شب« ساخته رضا میرکریمی را به عنوان نماینده رسمی خود برگزیده 
است، شانس هجدهم برای کسب نامزدی اسکار ۲۰۲۴ است. میرکریمی پیش از 
این در سال ۲۰۰۵ با فیلم »خیلی دور، خیلی نزدیک« و در سال ۲۰۱۲ با فیلم 
»امروز« ســینمای ایران را در جوایز اسکار نمایندگی کرده بود و فیلم »نگهبان 

شب« سومین حضور او در این رویداد خواهد بود.
سینمای ایران آخرین بار در سال ۲۰۲۱ با فیلم »قهرمان« به کارگردانی اصغر 
فرهادی و ســال قبل از آن یعنی ۲۰۲۰ نیز با فیلم »خورشید« ساخته مجید 
مجیدی به جمع ۱۵ نامزد اولیه شاخه اسکار بهترین فیلم راه یافته است. ایران 
نخستین بار در سال ۱۹۷۷ با فیلم »دایره مینا« به کارگردانی داریوش مهرجویی 
پا به رقابت اســکار بهترین فیلم بین المللی جوایز اسکار داشت. »نگهبان شب« 
بیســت و نهمین حضور سینمای ایران را جوایز اسکار رقم میزند که تاکنون دو 
جایزه اسکار سال های ۲۰۱۱ )جدایی( و ۲۰۱۶ فروشنده« هر دو به کارگردانی 
اصغر فرهادی را کسب کرده اســت. فرهادی در سال ۲۰۱۱ در شاخه بهترین 
فیلمنامه اصلی نیز نامزد کسب جایزه بود. سینمای ایران نخستین بار در سال 
۱۹۹۷ با فیلم »بچه های آســمان« ســاخته مجید مجیدی نامزد جایزه اسکار 
بهترین فیلم خارجی زبان سال شــد. در دوره گذشته جوایز اسکار  ۹۳ کشور 
فیلم نماینده خود را برای رقابت در شــاخه بهترین فیلم بین المللی به آکادمی 
معرفی کردند. طی مرحله نخست ۱۵ فیلم به عنوان نامزدهای اولیه و در نهایت 
۵ فیلم به عنوان نامزدهای نهایی این شاخه از طریق رای گیری از اعضای آکادمی 
انتخاب شــدند و سرانجام در مراسم اعطای جوایز فیلم »در جبهه غرب خبری 
نیســت« ساخته »ادوارد برگر« از آلمان برنده اسکار بهترین فیلم خارجی سال 
شــد. نود و ششــمین دوره جوایز سینمایی اســکار روز ۱۰ مارس )۲۰ اسفند 

۱۴۰۲( برگزار خواهد شد.

نگاه

بهمن دان، بازیگر باســابقه ســینما، تئاتر 
و تلویزیون کشــورمان در نقد فیلم »موقعیت 
مهدی« که بــا عنوان »عاشــورا« و در قالب 
مینی سریال از تلویزیون پخش شد، می گوید: 
برای شهید باکری باید فیلم هایی بهتر بسازیم؛ 
چراکه شخصیت ایشــان آنقدر بالا بود که در 
پرده نقره ای ســینما و فضــای تلویزیون جا 
نمی شــود. بهمن دان در گفت وگویی با ایسنا 
ضمن نقد پــروژه اخیر هادی حجازی فر که از 
تلویزیون پخش شــد، به نکاتی درباره ی لزوم 
پرداخت صحیح به آثار دفاع مقدس در سینما 

و تلویزیون کشورمان اشاره کرد.
این بازیگر در پاســخ به اینکه آیا نســخه 
سریالی »موقعیت مهدی« به کارگردانی هادی 
حجازی فر که شخصیت های شهیدان حمید و 
مهدی باکری را به نمایش گذاشــت، توانست 
آن طور که باید تصویری صحیح از این شــهدا 
و ســال های دفاع مقدس را به مخاطب نشان 
بدهــد؟ اینگونــه بیان می کند: مســئله دفاع 
مقدس بر کسی پوشــیده نیست. ما سرداران 
بسیار عزیزی داشــتیم که آن زمان و در دفاع 
از کشور شهید شدند که آقایان مهدی باکری 

و حمید باکری عزیز هم از جمله آنها بودند که 
با هم دو برادر بودند و بنده ارادت بســیاری به 
این دو شــهید عزیز دارم. مهدی باکری آنچه 
دربــاره اش شــنیده ایم، گفته شــده و تصویر 
شــده، مردی بسیار خوب و در خدمت نظام و 
جنگ بوده و چــون ترُک زبان هم بوده، خیلی 
ثمرات خوبی داشــته اما اگر بخواهم بی تعارف 
درخصوص فیلمی که درباره ایشان ساخته شد، 
بگویم، لازم است به این نکته اشاره کنم که ما 
اغلب می خواهیم فیلم های جنگی و کاراکترهای 
دفاع مقدســمان را به ترمیناتور نزدیک کنیم 
و از آنها تصویری ارائه دهیم که شــاید نبوده 
باشند. وی ادامه می دهد: مسئله این است که 
باید واقعیت های جنگ را به تصویر بکشــیم و 
البته نه لزوما مســتندگونه. من همیشه از این 
ناراحت و دلگیرم که سینمای جنگ و بچه های 
جنگ فراموش شده اند؛ آنهایی که ما مدیونشان 
هستیم، فراموش شده اند. اگر هم کاری درباره 
این بزرگان ساخته می شــود، آن طور که باید 
ادای دین نمی شــود؛ شاید به این خاطر که ما 
لجستیکمان ضعیف است، پول کافی نداریم یا 
هر چیز دیگری که می تواند اثرگذار باشد. اگر 

خروجی یک فیلم، خروجی قابل قبولی نباشد، 
نه تنها به دوران دفــاع مقدس و کاراکترهای 
اصلــی کمک نمی کنــد بلکه ما شــاید با آن 
کار عظمت آن شــهید را هم کــه آن زمان از 
کشورش دفاع می کرد، تضعیف کنیم و خدای 

ناکرده این می شود ضد تبلیغ.
دان ســپس تاکیــد می کند: این مســائل 
در ســینما وجود دارد و مســئله این اســت 
که نویســندگان مــا مطالعه کافــی ندارند و 
دغدغه های خودشان را می نویسند، قصه هایی 
که خودشان متوجه شــده اند را می نویسند و 
مطالعه کافی ندارند، اگر هم بگوییم می خواهند 
بحث کنند که فلان کتاب ها را خوانده ایم، فلان 
فیلم ها را دیده ایم و شاید هم ناراحت شوند در 
صورتی که اگر نقدها سازنده باشند چه اشکالی 
دارد. مثل این است که ما در رانندگی خطایی 
می کنیم و پلیس ما را متوقف می کند و جریمه 
می شویم. باید خوشحال باشیم که خطایمان را 

گرفته و از این به بعدش را درست برویم.
سینمای انقلابی ما فیلم فارسی شد!

او در صحبت هایش به ســینمای هالیوود 
اشــاره می کند و می گوید: چرا در ســینمای 

هالیــوود ما فیلم هایی می بینیــم که دائماً در 
اســکار هستند؟ چون نویســنده، کارگردان و 
بازیگرانــش همه مطالعه دارند. متاســفانه در 
هفته ای که گذشــت من ســه فیلمنامه را رد 
کردم و گفتم بازی نمی کنم چون واقعاً ضعیف 
بودند! من سینمای قبل از انقلاب را دیده ام و 
معتقدم سینمای بعد از انقلاب ما تا دهه های 
۷۰ و ۸۰ بســیار ســینمای قوی بود اما الان 
وضعیت خوب نیست. سینمای ما تا اواخر دهه 
۸۰ واقعاً اثرگذار بود و همه به آن عِرق داشتیم 
و دوستش داشــتیم اما سینمای قوی انقلابی 
ما مسیرش را عوض کرد و به سمتی رفت که 
متاســفانه تبدیل به فیلم فارسی شد؛ این در 
حالی است که هر فیلمی باید پیام داشته باشد.
بازیگــر ســریال های »گانــدو«، »معمای 
شاه«، »زیر تیغ« و »زیرزمین« بار دیگر تاکید 
می کند: »موقعیت مهــدی« و فیلم های دفاع 
مقدس این چنینی همه باید پیام داشته باشند 
اما متاســفانه هیچ کدام پیام قوی ندارند. من 
نسخه ســریالی این اثر را ندیدم اما فیلمش را 
دیده ام. ما برای آیندگان کار می ســازیم. برای 
آنها که جنگ را ندیده اند. دفاع مقدس ما دفاع 
پر از واقعیت بوده و اگر ما فیلمی می ســازیم 
که غیرواقعی است، آن دیگر مشکل سازندگان 

فیلم است و باید پاسخگو باشند.
برای آنها که جنگ را ندیده اند 

درست روایت کنیم
این هنرمند یادآور می شود: برای بچه های 
ما که جنــگ را ندیده انــد، وقتی می خواهیم 
دوران دفاع مقدس را تعریف کنیم، هر طوری 

که تعریف کنیم همان طور درک می کنند. 
در دهه هــای اول انقــلاب فیلم هایــی که 
می ساختیم باعث می شد که خیلی از بینندگان 
ما روی صندلی هایشان گریه کنند؛ چون فیلمی 
که ساختیم با گریه ساختیم و بیننده هم با ما 
هم همذات پنــداری می کرد. یک جاهایی هم 
خندیدیم و بیننده هــم خندید ولی اگر برای 
آنها که جنگ را ندیده اند، درست دوارن دفاع 
مقدس را روایت نکنیم، حتی ممکن است آنها 

را به بیراهه ببریم.
بهمــن دان ســخنانش را اینگونه به پایان 
رســاند: در نهایت در یک جمله می گویم که 
مهدی باکــری آنقدر بزرگ بــود که در پرده 
نقره ای ســینما هم جا نمی شد؛ تلویزیون که 
جــای خود دارد. ما باید کارهای بهتری درباره 

شهید باکری بسازیم.
هادی حجازی فر از چه پرسشی

 گریخته است؟
از ســوی دیگر محمدحســین قاســمی ـ 
تهیه کننده سینما ـ که سریال »سووشون« را 
در دست تولید دارد، در یادداشتی که آن را به 

صورت اختصاصی در اختیار خبرگزاری ایسنا 
گذاشته، آورده است:

»موقعیت مهدی« مطمئنن یکی از سهل و 
ممتنع ترین فیلم های سال های اخیر سینمای 
ایران است. فیلمی که مفاهیم پیچیده ای مانند 
جنگ، عشــق، شــهادت و رفاقت را به واسطه 
جزییات ســاده و پیــش پا افتــاده به تصویر 
می کشــد و بی ادعا و بی تکلف تمرکزش را بر 

خطوط داستانی اش می گذارد.
برای ساختن یک فیلم خوب دفاع مقدس، 
شــناخت دقیق از دو چیز ضروری است؛ یکی 

خود سینما و دیگری دفاع مقدس. 
حجازی فر ســینما را می شناســد و رزومه 
موفقــی در ســینما دارد. اما اینکــه جنگ را 
می شناسد و یا نه؟ پرسشی است که حجازی فر 
از زیر بار پاســخ به آن، هوشــمندانه گریخته 
است. او به جای پرداخت مستقیم به جنگ، به 
دنیایی پرداخته که جنگ بخشی از آن است، 
نه همــه چیز آن. به نظــر می آید این چیزی 
اســت که حجازی فر از آن شــناخت دارد. او 
که کودکی و نوجوانــی اش را در دوران جنگ 
گذرانده، می داند جامعــه ای که درگیر جنگ 
است، ازدواجش، عشقش، رفاقتش، برادری اش، 
تاکســی هایش و حتــی موزاییک های حیاط 
خانه هاش، حس و حال خاص خودش را دارد. 
همین حس و حال ثابت مهمترین نکته قابل 
تقدیر در »موقعیت مهدی« در سینما و سریال 
»عاشورا« در تلویزیون است که همه جای کار 
دیده می شود؛ چه وقتی در مرکز میدان جنگ 
صحنه هــای عملیات خیبر و با بــدر را روایت 
می کنــد، چه وقتی لحظه های عاشــقانه را به 
تصویر می کشد، بواســطه همان حس و حال 
ثابت، واحد بودن دنیــای تمام این صحنه به 

خوبی دیده می شود. 
حجازی فــر قاب محــدود دوربین را مقابل 
دفــاع مقدس گرفته و هرچیــزی که خارج از 
این قاب قرار بگیرد را کنار گذاشــته است. نه 
به دنبال حماسه سازی می رود، نه روایت تاریخ، 
نه روضه خوانی و نه حتی تکرار شعارهایی که 
خیلی وقت است تاریخ مصرف شان در سینما 
و تلویزیون ســرآمده.  امــا آنچه بیش از همه 
فیلمساز بودن هادی حجازی فر را در »موقعیت 
مهدی« ]نســخه ســینمایی[ و »عاشــورا« 
]نســخه تلویزیونی[ به رخ می کشد، به اندازه 
بودن عناصر ســینمایی آن اســت. حجازی فر 
بــه هرچیز به اندازه ای مجــال می دهد که در 
خدمت همان حس و حال ثابت باشــد و حتی 
از بدعت های تدوینی در این زمینه ابایی ندارد. 
او دقیقا می داند به دنبال چه چیزی اســت و 
این مهمترین دانشــی است که یک کارگردان 

باید داشته باشد.

حرف های بی تعارف بهمن دان درباره فیلم ـ سریال هادی حجازی فر

قرار نیست ترمیناتور بسازیم

آلبومی با اشعار مولانا

»ماه دیدم« رونمایی شد

نشســت خبری و مراســم رونمایی آلبوم 
موســیقی »ماه دیدم« در حالی برگزار شــد 
کــه منتقدان این آلبوم زا بــه عنوان اثری با 

رگه های اصالت توصیف کردند.
به گزارش ایســنا، نشست خبری و مراسم 
رونمایی آلبوم موسیقی »ماه دیدم« با صدای 
حمید قربانی و آهنگســازی افشــین و سپهر 
رامین که روی اشــعار مولانا کــه به صورت 
موسیقی تلفیقی ساخته شده است، همزمان 
روز بزرگداشت مولانا)شاعر بزرگ پارسی زبان( 

در حوزه هنری برگزار شد. 
آهنگساز آلبوم موسیقی »ماه دیدم« درباره 
روند ســاخت این اثر طــی توضیحاتی گفت: 
مدت هــا پیش حوزه هنری بــه من و حمید 
قربانی ســفارش آلبومی معمــول را داد ولی 
تحویل اثر به علت وســواس های فکری من و 
کارهای جمعی که پیش می آمد، طول کشید. 
زمانی هم که اتمام کار طولانی شــود، حال و 

هوا تغییر می کند.
 به هر حال مدیر پیشــین مرکز موسیقی 

حوزه هنــری به ما گفت که زمان تحویل کار 
دیر شــده و پس از مدتی هم جای خود را به 
آقای عرفان پــور داد. من همه زندگی ام حالی 
و دلی اســت. به همین جهت وقتی که آقای 
عرفان پور به حوزه آمد، تصمیم گرفتم بیشتر 

روی کار فکر کنم.
افشین رامین ادامه داد: در نتیجه اشعار و 
آهنگ ها را تغییر دادیم تا کار ارزشــمندتری 
ارائه دهیم ضمن اینکه ارزش های هنری خود 
را هم رعایت کرده باشیم. در این میان به شعر 
»ماه دیدم« رســیدیم. زمانی که با این شعر 
مواجه شــدیم، دیدیم که می توانیم روی آن 
موســیقی بگذاریم. درحقیقت هر شــعری از 
مولانا انتخاب کردیم، ملودی خودش به ذهنم 
می آمد؛ البته که نتیجه را مردم باید بپسندند. 

موسیقی ایرانی مهجورتر از همیشه
میلاد عرفان پور )مدیر مرکز موسیقی حوزه 
هنری( هم در ادامه این مراسم طی سخنانی 
گفت: ایــن آلبوم اثری در فضای موســیقی 
ایرانی اســت؛ ژانری که در این سال ها به هر 
دلیل مهجورتر از گذشته است و آثاری هم که 
ساخته می شود، بیشتر کارکرد مصرفی دارد. 
به همین دلیل شــنیدن این نوع آثار بســیار 
مغتنم اســت و باید این نــوع آثار را حمایت 
و ترویج کرد تــا آثار و هنرمندان این چنینی 

بیشتری در جامعه امروز جان بگیرند. 
او ادامه داد: مولانا یکی از بزرگترین میراث 
فرهنگــی ما و بخش جدایی ناپذیر آن اســت 
که فلســفه حکمت و زیســت خود را از آن 

می گیریم و اگر قرار بر معرفی آثار او باشــد، 
بهترین راه زبان موســیقی است. از قدیم هم 
موســیقی ما با غزلیات شمس آشنایی داشته 
اســت. در این آلبــوم هم به خوبــی از بین 
غزلیات او انتخاب شــده اســت. به نظرم این 
آلبوم توانسته مجموعه ای شنیدنی پیش روی 

مخاطب بگذارد.  
مولانا؛ بزرگ ترین حماسه سرای 

بشریت
در ادامه میرعلیرضــا میرعلی نقی )منتقد 
موســیقی( با بیان اینکــه مولانا به دید و قلم 
یکی از منتقدان غربی بزرگترین حماسه سرای 
روح بشــریت معرفی شده است، گفت: مولانا 
متعلــق به ملت خاصی نیســت ولی از لحاظ 
فرهنگی متعلق به کشــوری اســت که زبان 
رســمی آن بیش از ۶۰ هزار بیت شعر دارد. 

مولانا متعلق به حیطه فارسی زبانان است. 
این منتقد موسیقی همچنین گفت: به نظر 
می رسد محتوای آلبوم، آهنگسازی برای شعر 
اســت ولی به آن محدود نیست. در این آلبوم 
آهنگســاز فراتر از محدود شــدن در عروضی 

شعر رفته است.
اســتفاده از تنــوع اوزانی کــه در دیوان 
شمس هست، امکان آهنگسازی را داده است. 
همچنین با وجود محدود بودن تعداد سازها، 
فضای قطعات متنوع اســت. از ساز تنبور هم 
اســتفاده هایی شــده که محدود به ساختار 
سنتی نیســت. این در حالی است که قطعات 

این آلبوم هم یکنواخت نیستند.

درباره مولانا و سکوت
قربان ولی ئی )عضو هیات علمی دانشــگاه 
زنجان( هم از دیگر حاضران این مراســم بود 
که درباره مولانا طی ســخنانی گفت: یکی از 
مسائل مربوط به مولوی سکوت است و شاید 
هیچ شــخصیت عرفانی و معنوی در جهان به 
اندازه او درباره ســکوت سخن نگفته باشد. به 
همین جهت به او نظریه پرداز سکوت می گویم 
اما کسی که تا این حد بر سکوت تاکید کرده 
است، چرا شعر سراییده و رباب می نواخته؟ و 

اصلا سکوتی که او می گوید، چیست؟ 
او ادامه داد: درحقیقت مولانا معتقد است 
که کمال نفس انســانی این اســت که هیچ 
خطوراتــی به ذهــن او نیایــد و ذهن کامل 
خاموش شود اما آنقدر این کار سخت است که 

برای آدم های عادی لحظه ای ممکن نیست.
آلبومی که رگه های اصالت دارد

سید امیرعباس ستایشگر )مدیرعامل انجمن 
موســیقی ایران( هم درباره این آلبوم نکاتی را 
ذکر کرد و درباره موسیقی عرفانی توضیحاتی 
ارائه داد و گفت: عرفان، بخش زیبایی شناسی 
و تســهیل گر در دین ما است که ما را با دین 
خود آشنا می کند. درحقیقت موسیقی عرفان 
همان تسهیل گری است. موسیقی عرفان اولین 
موسیقی است که بعد از انقلاب رشد کرد؛ آن 
هم زمانی که موسیقی دستگاهی ما هنوز مورد 
اعتماد نبود. این جنس از موسیقی با شکوفایی 
و رشــدی که در آن زمان داشــت، توانســت 

موسیقی را برای ما حفظ کند.

امضای تفاهمنامه گسترش همکاری سینمایی
میان ایران و ازبکستان

تفاهمنامه گســترش همکاری سینمایی توســط معاون وزیر فرهنگ و ارشاد 
اســلامی و رئیس سازمان سینمایی کشــور و رئیس امور سینمایی ازبکستان 
امضا شد. به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی؛ یادداشت تفاهم 
همکاری مابین سازمان امور سینمایی و سمعی و بصری وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی جمهوری اسلامی ایران به  نمایندگی محمد خزاعی و سازمان سینمایی 
وابســته به وزارت فرهنگ جمهوری ازبکستان به نمایندگی فردوس عبدالخالق 

اف در زمینه مبادلات و همکاری های سینمایی امضا شد.
 یادداشت تفاهم همکاری متناظر به علاقه و تمایل مشترک برای توسعه روابط 
دوستانه تحکیم و ارتقاء سطح همکاری های سینمایی و با توجه به روابط عمیق 
فرهنگــی و تمدنی و بر مبنــای برابری، احترام و منافع متقابل ســازمان امور 
ســینمایی و سمعی و بصری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی جمهوری اسلامی 
ایران و آژانس ســینمایی وابسته به وزارت فرهنگ جمهوری ازبکستان به امضا 
رسید.  بر پایه این خبر، تبادل، نمایش و عرضه تجاری آثار سینمایی یکدیگر، با 
توجه به ظرفیت های موجود، و قوانین و مقررات کشورهای متبوع؛ دعوت متقابل 
به رویدادهای سینمایی )جشنواره ها و ...( در هر دو کشور و فراهم آوردن امکانات 
لازم جهت تســهیل شرکت و حضور فیلمسازان و سینماگران؛ تسهیل ارتباط، 
تبادل و مشــارکت نیروهای تخصصی دو کشور در پروژه های سینمایی، تبادل 
دانش فنی و تخصصی و تبادل استاد و دانشجو در حوزه سینما، تولید فیلم های 
مشترک از جمله بلند، مستند، کوتاه و انیمیشن در زمینه های تاریخ مشترک، 
فرهنگ و آداب و رســوم دو کشور و تشویق از این کار، برگزاری هفته های فیلم 
مشــترک، و تأمین رعایت کپی رایت برای آثار سینمایی مهم ترین محورهای 
حوزه همکاری در این تفاهمنامه اســت. همچنین مقرر شــد کمیته مشترکی 
شــامل نمایندگان دو طرف به تعداد مساوی تســهیل و اجرای مفاد یادداشت 
تفاهمنامه و بررســی و رسیدگی به مسائل و مشکلات پیش روی آن را پیگیری 
کنند. گفتنی است این تفاهنامه با حضور اصغر فارسی معاون توسعه مدیریت  و 

منابع سازمان سینمایی و امیرسعید کرمی رایزن فرهنگی ایران به امضا رسید.

»پدر گواردیولا« تمام شد اما ادامه دارد
آخرین قسمت از فصل اول سریال »پدر گواردیولا« پنجشنبه ـ ۱۳ مهر ماه ـ در 
شبکه نمایش خانگی پخش خواهد شد.  به گزارش ایسنا، سریال »پدرگواردیولا« 
از همان بدو پخش به خاطر برخی بازیگرانش با حاشــیه هایی همراه شد اما در 
ادامه با تاکید وزیر ارشاد مبنی بر اینکه حواشی مرتبط با بازیگران یا عوامل تولید 
نباید باعث توقیف یا پخش نشدن فیلم یا سریالی شود، »پدر گواردیولا« و چند 

سریال دیگر با اعمال برخی اصلاحات امکان پخش پیدا کردند.
انتشار تصاویری از بیلبوردهای تبلیغاتی این سریال، حاشیه ی دیگری بود که در 
مقطعی متوجه »پدر گواردیولا« شد اما آن هم با این توضیح پلتفرم که تصاویر 
جلوه های ویژه بوده اند، این حاشیه را پشت سر گذاشت و حالا قرار است انتهای 

این هفته قسمت پایانی فصل اول پخش شود.
ســریال »پدر گواردیولا« به کارگردانی سعید نعمت اله و تهیه کنندگی محسن 
حیدری یک ملودرام اجتماعی اســت که فصل اول آن از اوایل مرداد ماه پخش 
شــد.  این ســریال در فصل اول در ۹ قسمت اصلی و یک قسمت پیش درآمد 

عرضه شد و به زودی زمان پخش فصل دوم آن اعلام خواهد شد.

موراکامی در یک رویداد ترسناک
»هاروکی موراکامی« رمان نویس ژاپنی چند روز پیش از اعلام برنده جایزه نوبل 
که در چند ســال اخیر با نام او به عنوان یکی از شانس های اصلی گرده خورده، 

میزبان یک رویداد خوانش داستان های ترسناک در توکیو بود.
به گزارش ایســنا به نقل از ای بی سی نیوز، موراکامی در این رویداد گفت که از 
داستان های ترسناک لذت می برد و می خواهد بیشتر از آن ها بنویسد. این رویداد 
شــامل خوانش یکی از داستان های مجموعه »قصه های مهتاب و باران« بود که 
موراکامی را از دوران کودکی اش مجــذوب خود کرد و الهام بخش آثارش بوده 
اســت. مجموعه داستان کلاســیک »قصه های باران و مهتاب« در سال ۱۷۷۶ 
میلادی توســط »آکیناری اوئدا« نوشته شده و مرز مبهم بین واقعیت و دنیای 
سوررئال را بررسی می کند. مرزها و دیوارها نقش مهمی در نوشته های موراکامی 
دارنــد. قهرمانان داســتان های او اغلب از میان دیوارها یا بین دو جهان ســفر 
می کنند و با شــخصیت های مرموز و عجیب و غریب روبه رو می شوند. در حالی 
که موراکامی گفته است که بیشتر با خواندن رمان های غربی بزرگ شده است، 
برخی از کارشناســان همچنین به تأثیر داستان های نوشته »اوئدا« در برخی از 

آثار او اشاره کرده اند.

اخبارکوتاه


